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Editorial 

Ministr Ambrozek: Demonstrujete u špatných dveří 
Ekologické organizace jsem vždy hájil s tím, 

že jejich hlavním cílem je přispět k vyřešení 
problémů, které stát opomíjí. Chápal jsem i 
jistou dramatičnost jejich akcí, protože za-
ujmout média není v dnešní době vůbec snad-
né. Snaha některých zahranič-
ních společností dovážet svůj 
odpad do českých spaloven 
rozhodně připomínání zaslou-
ží. Zprávy o jejich dlouhodo-
bém a důsledném odmítání 
Ministerstvem životního pro-
středí a důvodech, které nás  
k tomuto postoji vedou, se  
v médiích příliš neobjevují.  

Fakt, že vedle ministerstva a 
řady ekologických organizací 
se proti dovozům odpadu 
staví i Hnutí Duha, tedy lze 
jen přivítat. Nerozumím ale 
důvodu, který je vedl k tomu, 
aby demonstrovalo právě před 
Ministerstvem životního prostředí, jež dovo-
zům úspěšně brání. Dovoz odpadu k odstranění 
zákon zakazuje, dovoz k využití ale členské 
státy EU zakázat paušálně nemohou. Důleži-
tým vodítkem jsou proto rozsudky Evropského 
soudního dvora, které jasně stanoví, kdy se 
jedná o využívání odpadu.  

Můj úřad obdržel v posledních letech šest 
žádostí o dovoz komunálního odpadu do čes-

kých spaloven, čtyři zamítl, dvě se nyní posu-
zují. MŽP přitom vychází z kritérií stanove-
ných Soudním dvorem Evropských společen-
ství. Jedna z odmítnutých firem přesto podala 
na ministerstvo žalobu. Několikrát jsem v me-

diích jasně deklaroval, že 
dovoz komunálního odpadu 
do spaloven považuji za nepři-
jatelný. Jednou z podmínek 
MŽP pro případnou výstavbu 
spalovny v Opatovicích je, že 
bude využívat odpad pouze  
z Královéhradeckého a Pardu-
bického kraje. Nechce se mi 
věřit, že to všechno Hnutí 
Duha neví, problematice od-
padů se věnuje už dlouho.  
Vychází mi z toho jediné – 
akce před ministerstvem měla 
sloužit jen k tomu, aby vyšla 
pěkná fotka v novinách. Snad 
bylo pohodlnější udělat akci 

zde, a nikoli před spalovnou v Malešicích, kam 
směřují poslední žádosti o dovoz odpadů. Ne-
vím. U organizace, kterou dosud považuji za 
jednu z nejserióznějších u nás, mě to ale velmi 
nemile překvapilo. Škoda. 

L i b o r  A m b r o z e k   
m i n i s t r  ž i v o t n í h o  p r o s t ř e d í  

(Zdroj: Ministerstvo životního prostředí) 

Odpady 

Praha mění poplatky pro drobné podnikatele  
Pražský magistrát mění poplatky za likvidaci odpadu pro drobné podnikatele. V případě směsné-

ho odpadu a papíru ceny v roce 2006 vzrostou asi o 3 %, u skla o 10 %. Naopak za plasty bude 
poplatek zhruba o 7 % nižší, informoval radní Miloš Gregar.  

Běžný městský systém zpracování a likvidace odpadků mohou využívat malé firmy, podnikatelé 
a obchodníci na základě smlouvy s městem. Musí vytvářet odpad, který je v katalogu zařazen jako 
odpad podobný komunálnímu.  

Podnikatelé hradí poplatky podle velikosti a četnosti odvozu popelnic. Pokud mají třeba na 
směsný odpad popelnici o objemu 240 litrů, zaplatí příští rok při svozu odpadků jednou za týden 
3908 Kč včetně DPH. Odvoz papíru je v tomtéž případě přijde na 3172 Kč, skla na 3564 Kč a 
plastů na 3265 Kč. Ceník město vydává každý rok. Ceny jsou regulované a jsou dány skutečnými 
náklady na tuto službu.  

Otevřen nový pražský sběrný dvůr   
Pražané mohou využívat další sběrný dvůr 

na odpad. Nachází se v Teplárenské ulici  
v Praze 14. V současnosti tak mohou obyvate-
lé zdarma odkládat různý odpad v deseti sběr-
ných dvorech magistrátu. Kromě magistrátu 
provozují své sběrné dvory radnice Prahy 4, 6 
a 15. V nich mohou zdarma odkládat odpad 
jen místní obyvatelé.  

Ekologicky čisté vozy pro veřejné 
služby 

Evropská komise chystá velký zásah do 
zakázek na autobusy, kamiony a dodávky pro 
radnice a úřady. Navrhla směrnici, podle níž 
by nejméně čtvrtina nově pořizovaných vozi-
del ve veřejných službách musela být ekolo-
gicky čistá a nezatěžovala by životní prostředí 
tolik jako vozy poháněné naftou či benzinem. 
Direktiva se má týkat pouze vozů těžších než 
3,5 tuny. Časem by EK platnost ráda rozšířila i 
na lehčí vozidla. Aby se návrh mohl stát ev-
ropským zákonem, bude ještě potřebovat sou-
hlas členských států a Evropského parlamentu.  

Krátce 

 
• elektronický archiv časopisu Odpady (2003-2005) 
• kompletní aktuální registr legislativy životního  

prostředí ČR 
• kompletní evropská legislativa životního prostředí 
• fulltextové vyhledávání 
 

CD je připraveno ve spolupráci  
 se společností EnviWeb, s.r.o. 

 

Zajistěte si předplatné na tel. čísle  
800 110 022 nebo na e-mailové adrese  

predplatne@economia.cz 

Speciální  
CD příloha  

 
 
 

leden 2006 

Povinnosti podniků v ochraně životního prostředí 
• Přehled legislativy a novinky schválené v roce 2005 

• Přehled povinností a nejčastějších nedostatků v jednotlivých oblastech 
Úterý 24. ledna 2006 od 9 hodin v Příbrami (zasedací místnost  České spořitelny).  

Seminář je vhodný pro všechny typy malých a středních podniků, zejména pro vedoucí pracovníky a ekology. 
Více informací na e-mailu: ohkpb@ohkpb.cz nebo seminar@auros.pb.cz  

http://odpady.ihned.cz/
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EK navrhuje novou strategii pro odpady  
Evropská komise předložila novou strategii 

pro zpracování odpadů. Cílem je podle EK 
„vytvořit z Evropy recyklační společnost, která 
se snaží předcházet vzniku odpadů a využívá 
odpady jako zdroj“.  

Konkrétně EK navrhuje přepracovat rámco-
vou směrnici o odpadech z roku 1975, aby 
obsahovala povinnost 
členských států vypra-
covávat národní pro-
gramy předcházení 
vzniku odpadů a cel-
kově vyjasnila stávají-
cí předpisy.  

„Množství odpadů 
narůstá neúměrným 
tempem, dokonce 
rychleji než hospodář-
ský růst. Nastal čas 
zmodernizovat náš 
přístup,“ prohlásil komisař pro životní prostře-
dí Stavros Dimas.  

Mezi lety 1995 a 2003 hrubý domácí produkt 
společenství i množství komunálních odpadů 
shodně vzrostly o 19 %. Odhaduje se, že pěta-
dvacet států EU vytváří ročně přes 1,3 mld. tun 
odpadků. V současnosti se 27 % odpadů z ev-

ropských domácností recykluje či přeměňuje 
na kompost, 49 % putuje na skládky a 18 % se 
spaluje.  

Nový balíček komise nevymezuje nové 
kvantitativní cíle pro recyklaci, jak je tomu 
například u vysloužilých automobilů či elektro-
spotřebičů. Recyklaci by však mělo povzbudit 

zvažované zavedení 
ekologických standar-
dů, po jejichž splnění 
by se recyklovaný 
odpad považoval za 
zboží jako každé jiné; 
to by umožnilo vytvo-
řit evropský trh 
recyklovaných výrob-
ků, protože až dosud je 
členské státy mohou 
odmítat jako znečišťu-
jící odpad.  

Nakládání s nebezpečným a komunálním 
odpadem stojí průmysl a poplatníky v EU oko-
lo 75 mld. eur ročně. Ale současně jde o rychle 
rostoucí sektor, jehož roční obrat se odhaduje 
na 100 mld. eur ročně a počet zaměstnanců na 
1,2 až 1,5 mil. Nejméně polovina evropské 
oceli a papíru nyní pochází z recyklace.  

Odpady 2/2006 
 

Příloha speciál: AUTA A NÁSTAVBY    
společná příloha s časopisem  

Moderní obec 
• Vozidla pro komunální sféru, svozové vozy 
• Speciální nástavby: Kupovat nové, nebo použité? 
• Trendy ve výrobě požárních nástaveb 
• Podle čeho vybírat solidní prodejce 
• Zkušenosti Sdružení komunálních služeb 
• Automobilová satelitní logistika 

 

Téma: Zpětné odběry 
• Situace ve zpětném odběru pneumatik 
• Přehled kolektivním systémů pro elektroodpady 
• Bilance systému ECOBAT 
• Zpracování lednic 
• Postoj obchodníků k novým povinnostem 

 

Další informace vám poskytne:  
Petr Pfleger, tel.: 233 071 403, 603 198  873 

e-mail: petr.pfleger@economia.cz 

EP pro ekologičtější baterie  
Evropský parlament ve druhém čtení schvá-

lil návrh směrnice, která usiluje o ekologičtější 
baterie a akumulátory. Europoslanci podpořili 
nedávný kompromis s členskými státy, jímž se 
mj. zakazují baterie obsahující více než 
0,0005 % rtuti a 0,002 % kadmia. Návrh zpra-
vodaje Johannese Bloklanda (IND/DEM, NL) 
zakázat i přenosné baterie a akumulátory, 
které obsahují víc než 0,004 % hmotnostního 
olova, naopak nutnou kvalifikovanou většinu 
v plénu EP nezískal. 

 Zkreslené informace o spalovně  
Královéhradecká radnice podle Pardubické-

ho kraje zkresleně informuje o chystané vý-
stavbě spalovny odpadů u Opatovic nad La-
bem. Pardubický kraj, který spalovnu prosazu-
je, to uvedl v inzerátu v regionálních novi-
nách. Reagoval tím na krok hradecké radnice, 
jež koncem prosince v nákladu 450 tisíc kusů 
vydala mimořádné číslo městského zpravodaje 
a distribuovala je do domácností ve zhruba 
250 městech na východě Čech.  

Peníze na ekologická střediska  
Středočeský kraj získá z evropských fondů 

téměř 15 mil. Kč na rozvoj sítě krajských 
středisek vzdělávání v péči o životní prostředí. 
K hlavním cílům projektu, který by měl trvat 
dva roky, patří podle náměstka hejtmana Vilé-
ma Žáka zvýšení kvalifikace zaměstnanců 
úřadů a podniků a poskytovatelů ekologické 
výchovy. 

Brno zrekultivuje prostor skládky 
Brněnská radnice zrekultivuje v letech 2006 

až 2007 prostor bývalé Černovické skládky. 
Stavební práce si vyžádají 40 mil. Kč, z roz-
počtu na ně město přidělilo více než čtvrtinu a 
zbytek kryje Státní fond životního prostředí. 

Česká republika zatím nerecykluje polovinu 
z vyrobených kovových obalů, jak vyžaduje od 
loňského roku Evropská unie. Loni míra recyk-
lace této komodity dosáhla 35 %, na splnění 
evropského minima má ale země čas do roku 
2012. Kvůli pochybnostem, zda dokáže splnit 
unijní cíle, země před vstupem do společenství 
požádala o přechodné období k starší směrnici 
o recyklaci do konce letošního roku. Současně 
dosáhla i prodloužení 
lhůty, kdy musí naplnit 
nové unijní požadavky 
na recyklaci.  

Recyklovat ostatní 
obaly se Česku daří,  
v některých položkách 
je na tom lépe než řada 
starších zemí EU, řekla 
mluvčí ministerstva 
životního prostředí 
Karolína Šůlová.  

Unijní patnáctka se 
loni zavázala, že poža-
davky nové směrnice  
o recyklaci obalů splní 
do konce roku 2008. 
Česko se připojilo k žádosti všech nových 
členských států o prodloužení lhůty o další 
čtyři roky. „Hlavním důvodem bylo obtížené 
dosažení požadavků směrnice v oblasti kovo-
vých obalových odpadů a částečně i nového 
požadavku na recyklaci dřevěného obalového 
odpadu,“ řekla Šůlová.  

Závazky dané starou směrnicí splnilo Česko 
už v roce 2003. Již v té době plnilo i náročnější 
požadavky nové směrnice pro recyklaci plastů, 
skla a papíru. Nyní splňuje všechny limity dané 

novou směrnicí, až právě na recyklaci kovů. 
Přestože Česko zahájilo program zaměřený na 
využití surovin z obalového odpadu o přibližně 
pět let později než státy unijní patnáctky, vyka-
zovalo před třemi lety s těmito státy srovnatel-
né výsledky.  

Od roku 2003 se zařadilo v celkové recyklaci 
a využití obalového odpadu mezi průměrné či 
nadprůměrné státy unie. Česko má například 

srovnatelnou míru re- 
cyklace obalů s Fin-
skem, Francií, Itálií, 
Španělskem či Británií. 
Daleko hůře než Češi 
na tom byli před dvě-
ma lety například Iro-
vé, Portugalci a Řeko-
vé. Českou doménou je 
přitom nové využití 
plastových obalů, loni 
jich bylo recyklováno 
44 %. Vedle toho se  
v Česku  loni recyklo-
valo 71 % papírových 
obalů a 69 % skla, 
celková míra recyklace 

dosáhla 56 %. „Roste množství vytříděného 
odpadu na obyvatele, počet domácností, které 
odpad třídí, i množství vytříděných obalů. 
Rozsah sytému tříděného sběru odpadů pokrý-
val v roce 2004 bez 4 % celé území,“ vyjmeno-
vala Šůlová, jak se Češi s recyklací vypořádali.  

Loni bylo v České republice vytříděno více 
než 333 tisíc tun, což představuje zhruba  
33,92 kilogramu vytříděných a využitých odpa-
dů na obyvatele za rok, v roce 2002 to bylo  
o 9 kilogramů na obyvatele méně.  

Češi zatím recyklují třetinu kovových obalů  

http://odpady.ihned.cz/
mailto:petr.pfleger@economia.cz
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Úvěr na investice do vodárenství  
Česká republika si zřejmě vezme od meziná-

rodní finanční instituce pro roky 2006 až 2010 
úvěr zhruba 3 mld. Kč na investice do vodo-
vodů a kanalizací. Návrh zákona o přijetí úvě-
ru schválila vláda. Norma nyní poputuje do 
Poslanecké sněmovny. Česko ve zmíněném 
období potřebuje investovat zhruba 69 mld. 
Kč do čištění odpadních vod a kvality vody 
pro lidskou spotřebu, aby splnilo předpisy EU. 

Prototyp reaktoru 4. generace  
Francie musí zůstat na špici ve využívání 

jaderné energie a do roku 2020 uvede do pro-
vozu prototyp jaderného reaktoru 4. generace. 
Prohlásil to prezident Jacques Chirac. Dodal, 
že k projektu se budou moci připojit zahranič-
ní partneři, kteří o něj budou mít zájem. Ve 
Francii dnes jaderná energie zajišťuje 78 % 
spotřeby elektřiny, což je nejvíc na světě.  

Vánoce ničí životní prostředí 
Vánoční masové nákupy knih, oblečení, 

alkoholu, elektroniky a sladkostí mají nezane-
dbatelný dopad na životní prostředí. Ve své 
zprávě s titulem Skrytá cena Vánoc to připo-
mněla Australská ekologická nadace. Kupří-
kladu na každý dolar, který Australané utratí 
za nové oblečení zamýšlené jako dárek pro 
někoho blízkého, se spotřebuje 20 litrů vody a 
pro výrobní proces je na něj potřeba 3,4 metru 
čtverečního půdy, píše se ve zprávě nadace.  

Sloučení dvou organizací  
Prvního ledna 2006 vešlo v platnost opatření 

Ministerstva životního prostředí o změně zři-
zovací listiny Agentury ochrany přírody a 
krajiny ČR (AOPK ČR), kterým se převádí 
veškerá práva a povinnosti Správy ochrany 
přírody (SOP) na AOPK ČR. Součástí rozhod-
nutí MŽP je zrušení SOP ke dni 31. prosince 
2005. Sloučení obou organizací přinese zefek-
tivnění práce, zkvalitnění metodického vedení 
pracovníků a zlepšení spolupráce v regionech.  

Pochybnosti o sběru nebezpečného odpadu v Praze 
Pražský magistrát má pochybnosti o sběru 

nebezpečného odpadu v hlavním městě. Úřad 
proto podle svého ředitele Martina Trnky podal 
trestní oznámení pro podezření z nesprávné 
fakturace a z poškození životního prostředí. 
Firma Imp-servis, která se o sběr nebezpečné-
ho odpadu v Praze šest let starala, tvrdí, že  
v ničem nepochybila. Magistrát podle Trnky 
při kontrole dospěl k názoru, že množství od-
padu, které Imp-servis od města přebíral a 
účtoval, se patrně neshoduje  
s množstvím, které dále pře-
dával k likvidaci. Je tedy mož-
né, že firma buď městu faktu-
rovala větší množství odpadu, 
nebo s ním nenakládala tak, 
jak měla.  

Ředitelka Imp-servis Zlatica 
Kašková uvedla, že firma 
nebyla placena podle množ-
ství vysbíraného odpadu, ale 
paušální částkou. Cena podle ní vzešla z výbě-
rového řízení. „Nebyl vůbec žádný důvod něja-
ké kilogramy vymýšlet,“ řekla.  

Magistrát nedokáže říci, kolik nebezpečného 
odpadu mohlo skončit mimo místa, kde se 
likviduje. Nemá prý údaje od firem, které se 
touto činností zabývají a nesídlí v Praze. Úřad 
rovněž neumí vyčíslit možnou škodu, vyplynu-
lo z Trnkova vyjádření. Proto se obrátil také na 

Českou inspekci životního prostředí (ČIŽP) a 
na finanční ředitelství.  

Podle Kaškové by měl ředitel magistrátu 
vědět, že nemusí získávat údaje od mimopraž-
ských firem; může nahlédnout do roční eviden-
ce odpadů firmy Imp-servis a ověřit si je na 
příslušném úřadu. Kontrola ČIŽP podle Kaško-
vé žádné závady nezjistila; proto se podivuje, 
že Trnka podal oznámení, ač zápis z prověrky 
měl. Postup magistrátu může podle Kaškové 

souviset s nynějšími výběro-
vými řízeními na sběr nebez-
pečného odpadu v Praze. Byla 
už dvě, pokaždé podle ní zví-
tězil Imp-servis, následně byly 
soutěže zrušeny. Firma kvůli 
tomu podala oznámení na 
neznámého pachatele pro 
podezření z pletichy při výbě-
rovém řízení, řekla Kašková.  
Trnka uvedl, že finanční na-

bídky neodpovídaly představám města; v ce-
nách byly velké rozdíly. Nyní je před uzavře-
ním třetí soutěž, byla prý rozdělena na různé 
činnosti. „Cenové rozdíly byly způsobeny 
rozdílnými parametry a dobou plnění. Roztříš-
tění zakázky na sběr nebezpečných odpadů na 
více částí je nesystémové a povede k vážným 
problémům v evidenci a ke zvýšení cen v ná-
sledujícím období,“ podotkla k tomu Kašková.  

  Konference 
  Dotační management 
 

  Kdy: 7. února 2006, 9-17 hod. 
   Kde: Diplomat Hotel Prague, Evropská 15, Praha 6 
   Cena: 1900 Kč (bez DPH) 

 

  •  Případové studie projektů 
  •  Řízení a monitorování projektu 
  •  Realizace projektu a jeho financování 
  •  Zkušenosti 
 

  V ceně je zahrnuto roční předplatné měsíčníku  
  Dotační věstník! 

  Přihlášky a bližší informace: 
  Mgr. Simona Vydrová, tel.: 233 071 950 
  e-mail: simona.vydrova@economia.cz    
  www.konference.ihned.cz  

 

Na Smolnické výsypce možná bude rekreační areál  
 Chodov má rozsáhlé plány se Smolnickou 

výsypkou nad městem. Podle zpracované stu-
die by zde v příštích letech mohl vzniknout 
rekreační areál s parky, sportovišti nebo roz-
hlednou, řekl starosta Josef Hora. Město si 
studii nechalo zpraco-
vat s pomocí dotací  
z programu Interreg. 
„Studie přichází s nej-
různějšími náměty na 
využití prostor výsyp-
ky. A to jak kolem 
areálu koupaliště Bílá 
voda, tak v dalších 
dvou částech výsypky, 
včetně té části, kterou 
ještě Sokolovská uhel-
ná využívá,“ uvedl 
Hora.  

V okolí Bílé vody by například měla vznik-
nout rybářská bašta, příměstský park, parkoviš-
tě, kemp a amfiteátr. „Jedním z nápadů je vy-
budování rozhledny s využitím starého těžební-

ho stroje. Na toto téma jsme už s doly předběž-
ně jednali,“ uvedl Zdeněk Gaudek, který na 
přípravě studie spolupracoval. V dalších lokali-
tách by měl zase vzniknout krajinářský park 
nebo usedlost připomínající někdejší osadu 

Smolnice, která musela 
výsypce ustoupit. Po-
slední fáze by se měla 
týkat výsypky, kde by 
doly měly ukončit vyu-
žití zhruba v letech 
2013 až 2016.  
Návrh počítá s investi-
cemi v horizontu více 
než 20 let. Hlavní část 
investic by se ale měla 
odehrát během pěti let. 
Celkové náklady při-
tom studie odhaduje na 

zhruba 240 až 270 milionů Kč. Z větší části by 
ale prostředky měly jít z dotačních titulů Ev-
ropské unie. Město by se na nákladech podílelo 
asi deseti procenty.  

Skládka bude z bioodpadu vyrábět energii  
Bioplynová stanice pro zpracování biologických odpadů vznikne do roku 2008 v areálu skládky 

Regios Úholičky. Zpracuje 15 tisíc tun odpadu ročně. Vyrobený bioplyn bude spalován v kogene-
račních jednotkách, kde se z něj bude vyrábět elektřina a teplo. Proud hodlá provozovatel prodávat 
do veřejné sítě, tepelnou energii využije pro vytápění objektů stanice a skládky. Bioplynová stanice 
bude přijímat odpady z potravinářského průmyslu, z jatek, ze supermarketů, jídelen a restaurací a 
tříděnou biosložku komunálního odpadu od obyvatel. Jako vedlejší produkt zde ročně vznikne 
zhruba 4400 tun materiálu charakteru kompostu vhodného k využití jako hnojivo.  

Studie řeší i využití prostor výsypky v okolí 
koupaliště Bílá voda.                     Foto: archiv 
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Technologický profil ČR 
Databázový projekt inovačního podnikání, 

známý jako Technologický profil ČR, vznikl 
jako aktivita česko-německé vědeckotechnic-
ké spolupráce s oficiální podporou německého 
spolkového ministerstva pro vzdělávání a 
výzkum v roce 1998.  

Účelem databáze je poskytovat kontakty pro 
spolupráci v inovačním podnikání, být on-line 
centrem inovačního potenciálu České republi-
ky. Jednotlivé subjekty lze vybírat podle něko-
lika kritérií. K plnohodnotnému využívání 
databáze je třeba bezplatná registrace. Regis-
trovaní uživatelé navíc mohou do systému 
přidat data o své firmě.  

Školy odevzdávají použitý olej  
Přes 30 jihočeských škol se zapojilo do 

projektu ekologické likvidace použitých rost-
linných olejů ze školních jídelen. Obsah speci-
álních nádob odváží firma, která olej zpraco-
vává na přísadu do pohonných hmot.  

EnviBrno mimo Stavební veletrhy  
Společnost Veletrhy Brno přesunula akci 

EnviBrno z nynějšího komplexu Stavebních 
veletrhů. Uskuteční se nově společně s výsta-
vou Vodovody – Kanalizace 2006 od 23. do 
25. května. Vznikne tak soubor Ekologických 
veletrhů Brno zaměřený na vodohospodářství 
a ochranu ovzduší, půdního fondu a krajiny i 
snižování úrovně hluku.  

Hybridní auta zvýhodněna  
V USA začalo platit vyšší daňové zvýhodně-

ní pro ekologická auta. Daňový základ si tak 
jejich majitelé mohou snížit až o 3150 dolarů 
(téměř 80 tisíc Kč). Daňové zvýhodnění auto-
mobilů s kombinovaným benzinovým a elek-
trickým motorem je závislé na ohodnocení 
šetrnosti ve spotřebě klasického paliva.  

Skládka v Nikolčicích zřejmě zmizí 
Černá skládka u Nikolčic na Břeclavsku by 

mohla být zlikvidována do tří let. Přeměna 
pozemku o výměře 2,5 ha na louku přijde asi 
na 37 mil. Kč. Rekultivací skládky se zabývá 
mikroregion Hustopečsko, jenž v severní části 
Břeclavska sdružuje tři desítky obcí.  

Obnovitelné zdroje energie  
Po 50 tisících Kč získá vítězný projekt i 

stavba v soutěži Slunce pro Plzeň, který vy-
hlásilo město Plzeň. Soutěž vyhodnocuje zají-
mavé projekty obnovitelných zdrojů energie. 
Do soutěže se mohou nově přihlásit pouze 
fyzické osoby. Projekty musí být navrženy pro 
konkrétní místo, větší důraz se klade na origi-
nalitu a nápaditost soutěžních návrhů.  

Ekologie 
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EK navrhuje zpřísnit limity pro emise z aut  
Evropská komise navrhla zpřísnit emisní 

limity pro nová osobní vozidla a lehké dodáv-
ky, které mají zlepšit kvalitu ovzduší v Evropě. 
Podle evropských automobilek však EK zachá-
zí příliš daleko, a proto se průmysl ještě vy-
nasnaží předpisy vylepšit, než je schválí i člen-
ské státy a Evropský parlament.  

Nové předpisy Euro 5 požadují snížit emise 
pevných částic (sazí) ze vznětových motorů na 
naftu o čtyři pětiny a oxidu dusíku o pětinu 
oproti platným nor-
mám. U vozidel se 
zážehovými motory 
na benzin komise 
žádá omezit emise 
oxidu dusíku a uhlo-
vodíku o čtvrtinu. 
Komise počítá s tím, 
že nové předpisy 
vstoupí v platnost 
nejdříve od poloviny 
roku 2008.  

V praxi by si nová 
norma vyžádala vy-
bavit všechny osobní a dodávková vozidla  
s dieselovými motory speciálními filtry, které 
se nyní dodávají obvykle jako příplatková 
výbava. Některé členské státy poskytují čistěj-

ším vozidlům daňové zvýhodnění. Podle mís-
topředsedy EK Güntera Verheugena komise 
přijala novou normu jednomyslně. „Norma je 
technicky uskutečnitelná, přispěje k lepšímu 
ovzduší, aniž by postihla průmysl. Nejvyšší 
standardy v ochraně životního prostředí zvyšují 
konkurenceschopnost Evropské unie,“ uvedl 
komisař.  

Naopak podle sdružení evropského automo-
bilového průmyslu ACEA nepřihlédla EK  

k námitkám, že ná-
klady na uplatnění 
nových norem mohou 
převýšit očekávané 
přínosy.  
Například požadavky 
na snižování oxidů 
dusíku mohou nao-
pak zvyšovat spotře-
bu paliva a tím i emi-
se oxidu uhličitého.  
Zdražení vozidel také 
může zpomalit žá-
doucí obnovu vozo-

vého parku. A 18 měsíců pro uplatnění po vy-
dání předpisu nebude stačit průmyslu, protože 
spuštění nových technologií do výroby vyžadu-
je alespoň tři roky.  

Integrovaný registr znečišťování – druhé hlášení  
Ministerstvo životního prostředí upozorňuje, 

že do 15. února 2006 je nutné splnit ohlašovací 
povinnost do integrovaného registru znečišťo-
vání (IRZ).  

Údaje do registru oznamují uživatelé regis-
trované látky podle zákona o integrované pre-
venci, kteří v emisích nebo přenosech ze své 
provozovny vypustili 
za rok 2005 shodné 
nebo vyšší množství 
ohlašovaných látek 
než je stanoveno  
v nařízení vlády  
o integrovaném regis-
tru znečišťování.  

Rozsah ohlašova-
ných látek a příslušné 
ohlašovací prahy 
aktuální pro rok 2005 
specifikuje příloha 
číslo 1 k nařízení 
vlády o integrovaném registru znečišťování.  

„Integrovaný registr znečišťování umožňuje, 
aby si lidé snadnou a dostupnou formou mohli 
např. ověřit, jaké látky produkují továrny či 
zemědělské podniky v jejich okolí. Zkušenosti 
ukazují, že veřejná kontrola je jednou z cest, 
která vede ke snižování znečištění,“ konstatuje 
Jan Maršák, vedoucí oddělení IPPC MŽP. 

IRZ zřídilo a spravuje MŽP jako veřejně 
přístupný informační systém veřejné správy. 
Údaje ohlášené uživateli registrované látky za 
rok 2004 jsou zveřejněny na webových strán-
kách www.irz.cz . Na těchto stránkách jsou 
rovněž k dispozici veškeré materiály, důležité 
ke splnění ohlašovací povinnosti v roce 2006. 

Je zde podrobně vy-
světlen ohlašovací 
proces do IRZ a s ním 
související změny při 
ohlašování dalších 
údajů o životním 
prostředí (zavedení 
Centrální ohlašovny).  
Ke dni 31. prosince 
2005 byla zveřejněna 
elektronická ohlašo-
vací aplikace, která 
usnadní plnění ohla-
šovací povinnosti do 

IRZ. Uživatelé registrované látky mohou vyu-
žít dostupné publikace a dokumenty, případně 
se s dotazem obrátit na službu helpdesk. Strán-
ka je pravidelně aktualizována.  

Pokud průmyslové a zemědělské podniky do 
IRZ své údaje neposkytnou, hrozí jim sankce 
až do výše 500 tisíc Kč. Údaje za rok 2005 
budou zveřejněny 30. září 2006. 
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